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 حضور املاک شهرداری 
در اتاق شیشه ای

خانه های خلاق، پلتفرم 
تجاری سازی سینما

 قوه قضاییه در آزمون
برنامه هفتم توسعه 

پاسخ به همه سؤالاتی که درباره عرضه املاک 
شهرداری در بورس کالا می تواند شکل بگیرد

  خانه های خلاق سینما  بستری برای شکل گیری 
زنجیره تولید هنر-صنعت سینما

اجرای سیاست های ابلاغی برنامه هفتم توسعه، 
نیازمند برخی تحولات در دستگاه عدلیه است
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وجود حدود ۷۰مدرسه 
دوشیفته در شهر تهران

مدیرکل آموزش و پرورش شهر تهران درباره 
وجود مدارس دوشیفته در سطح تهران گفت: 
»در برخی مناطق با توجه به شــرایط و تراکم 
دانش آموز، شماری از مدارس نوبت عصر هم 
دارند. در هرمنطقه حــدود 2 تا 3مورد و روی 
هم رفته شاید حدود ۶۰ تا ۷۰واحد آموزشی 
دوشیفته باشــند.« علیرضا کریمیان با اشاره 
به اینکه مدارس شــهر تهران برای آغاز سال 
تحصیلی آماده هســتند به ایسنا گفت: »اگر 
اموری باقی مانده باشد، در روزهای باقیمانده تا 

مهرماه برطرف خواهد شد.« 
او درباره تراکم دانش آموزی در شــهر تهران 
با توجه به افزایش جمعیــت دانش آموزی در 
سال جاری نسبت به سال گذشته گفت: »تراکم 
دانش آموزی متفاوت اســت. مــا، هم کلاس 
کمتر از 3۰دانش آموز داریم و هم بیشــتر از 
3۰دانش آموز؛ شــرایط کلاس هــا متفاوت 
هســتند. شــاید یک کلاس فضای کوچکی 
داشــته و ظرفیتش 2۰دانش آموز باشد ولی 
کلاس دیگــری، فضای بیشــتری در اختیار 
داشته باشد. ســعی کردیم کلاس های درس 
را به طور متوسط روی 3۴نفر ببندیم. هرچند 
پیش می آیــد که کلاس بالاتــر از 3۴نفر هم 

داشته باشیم.«
مدیرکل آموزش و پرورش شهر تهران درباره 
مشــکلات برخی اولیا برای تهیــه لباس فرم 
دانش آموزی با توجه به قیمت های بالایی که 
دارند افزود: »لباس فرم دانش آموزان اجباری 
نیست. به همکاران ابلاغ و حتی توصیه کردیم 
چنانچه دانش آموزان لباســی از سال گذشته 
دارند و مناسب اســت همان را استفاده کنند. 
برای ورودی های سال جدید هم اگر خانواده 
تمایل داشت می تواند لباس تهیه کنند و اگر 
تمایل نداشتند اجباری نیســت.« به گفته او، 
معمولا در مدرســه، لباس فرمی را به صورت 
هماهنگ طراحی می کنند و بــه اولیا اطلاع 
می دهند ولی اگر دانش آموز تمایلی نداشــته 
باشد، از نظر ما مشکلی ندارد و اختیاری است. 
اشکالی ندارد لباس متفاوت باشد، خود ما هم 
دانش آمــوز بودیم با لباس معمولی مدرســه 
می رفتیم و لباس فرم نداشتیم. می توان لباس 
فرم نپوشــید، اما لباس مدرســه باید در شأن 

دانش آموز و با رعایت شئون مدرسه باشد.
او تأکید کرد؛ درباره سرویس مدارس و  لباس 
فرم، عمده فعالیت هــا و هماهنگی ها بر عهده 
انجمن اولیا و مربیان اســت کــه انجمن   در 

این باره تصمیم گیری می کند.

ممنوعیت تحصیل آنلاین برای 
دانشجویان ایرانی در چین 

مرکز خدمات آموزشی وزارت بهداشت شرایط 
ارزشیابی مدارک دانشــجویان ورودی سال 
2۰22-2۰21 در دانشــگاه های مورد تأیید 
کشــور چین را اعلام کــرد. در اطلاعیه مرکز 
خدمات آموزشی وزارت بهداشت آمده است: 
»پیرو اطلاعیه های قبلی مبنی بر ابلاغ مصوبات 
شورای عالی ارزشیابی درباره شروع به تحصیل 
غیرحضوری در کشور چین برای ورودی های 
سال تحصیلی 2۰22-2۰21 و اعلام آمادگی 
ســفارت چین در ایران برای صــدور روادید 
براساس مکاتبات وزارت امور خارجه، مراتب 
در شورای عالی ارزشــیابی مدارک تحصیلی 
مورخ 22شــهریورماه1۴۰1 مطرح و مصوب 
شــد.«  براســاس این مصوبه »دانشــجویان 
ورودی ســال تحصیلی 2۰22-2۰21 چین 
که به دلیل ممنوعیت تــردد مرزی، تحصیل 
خود را به صورت غیرحضوری شروع کرده اند، 
درصورتی که تا نیم ســال دوم سال تحصیلی 
2۰23-2۰22 موفق به اخذ ویزا و شــروع به 
تحصیل حضوری شــوند، امکان ارزشــیابی 
مدارک پس از فراغت از تحصیل طبق ضوابط 
را خواهند داشت.« بدیهی است درصورت  نبود 
امکان اخذ ویزا تا مهلت تعیین شده، این گروه از 
دانشجویان باید نسبت به تغییر کشور، دانشگاه 
و تحصیل به صورت حضوری در دانشگاه های 
مورد تأیید اقدام کنند. مرکز خدمات آموزشی 
وزارت بهداشــت تأکید کرده: »امکان شروع 
به تحصیل آنلایــن به دلیل بازگشــایی مرز 
چین به هیچ عنوان میســر نبوده و با توجه به 
اطلاع رســانی قبلی، افرادی که اقدام به اخذ 
پذیرش در سال تحصیلی 2۰23-2۰22 کرده 
و موفق به اخذ ویزا و شروع به تحصیل به صورت 
حضوری نشوند، امکان ارزشــیابی مدرک را 

نخواهند داشت.«

میز خبر

در یک قدمی پایان پاندمی
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا در گفت و گو با همشهری ، درباره تغییر پروتکل های بهداشتی، مصوبات پیگیری آسیب های کرونا، ممنوعیت واردات 

واکسن های خارجی، تغییر فعالیت یا تعطیلی این ستاد و همچنین پیش بینی از آینده کرونا در کشور توضیح داد

یکی از نکاتی که درباره ستاد ملی 
کرونا در دولت ســیزدهم مطرح است، ادامه 
سازوکار مشابه با پروتکل های اولیه با وجود 
تغییر در روند پاندمی اســت. چرا در این باره 

به روزرسانی مشخصی ایجاد نشده است؟ 
دقیقا این اتفاق افتاده و ســتاد همگام  با تغییرات 
ویروس و روند پاندمی به روزرسانی خودش را انجام 
داده است. جلسات ستاد در دولت سیزدهم درحالی 
برگزار شد که واکسیناسیون گسترده صورت گرفت 
و بر این اساس، تعطیلات به معنای اینکه جامعه و 
اقتصاد، بازار و فضای کسب وکار همچنان متوقف 
بمانند، دیگر مورد موافقت نبود. تمام تلاش ها بر 
این بود که همراه با واکسیناسیون گسترده و رعایت 
پروتکل های بهداشتی، جامعه به فعالیت روزمره 
خود برگردد. دایر شدن مدارس و دانشگاه ها هم با 
وجود تداوم پاندمی بر همین اساس صورت گرفت. 
امروز کسب وکارها در دوره نرمال خود قرار گرفته اند 
و همه این تلاش ها در این جهت بوده که هم زندگی 
اجتماعی فعال باشد و هم بیماری کنترل شود. از 
این جهت ستاد ملی کرونا عملکرد بسیار موفقی 

داشته است.
 واکسیناسیون در ابتدا و با واردات 
میلیونی استقبال گسترده ای داشت. به نظر 
می رسد که ترس از بیماری، هجوم مردم برای 
واکسیناســیون را رقم زد، اما در ادامه اقدام 
شاخصی برای ترغیب مردم برای نوبت های 

یادآور صورت نگرفت . 
چنین چیزی را تأیید نمی کنم. ستاد ملی کرونا 
تلاش های مختلفی را برای واکسیناسیون فعال و 
حتی تشویق مردم به تزریق واکسن انجام داد. تنها 
نکته، اجباری نبودن واکسن بود. افزایش گروه های 
سنی، کاهش سن واکسیناسیون و صدور مجوز 
برای تزریق واکسن به کودکان طی یک سال اخیر 
رخ داد. اطلاع رسانی های گســترده ای هم برای 
واکسیناسیون دانش آموزان و دانشجویان صورت 
گرفت، اما به دلایل و ملاحظاتی که وجود داشت 
حق انتخاب برای مردم درنظر گرفته شــد که با 
میل و انتخاب خودشان واکسن تزریق کنند. البته 
محدودیت هایی در ارائه برخی خدمات اجتماعی 
به واکسن نزده ها لحاظ شد؛ ازجمله سفرها، امکان 
حضور در ورزشگاه ها، کنسرت، سینما و... در برخی 
موارد هم تزریق واکسن الزامی بود؛ ازجمله حضور 
در خوابگاه ها، اما جمع زیادی از مردم واکسن زدند 

و هیچ اجباری هم در کار نبود.  
به جــز واکسیناســیون، رعایت 
شیوه نامه های بهداشــتی هم که همچنان به 
عنوان یکی از مهم ترین پروتکل های مقابله با 
کرونا مطرح می شود، اکنون به کمترین میزان 
رعایت خود رسیده اســت. در این باره نیاز 
نبود که پروتکل ها به روزرسانی شوند و مردم 
شیوه نامه های جدیدی در اختیار داشته باشند؟ 
توصیه اکید همیشه رعایت پروتکل های بهداشتی 
بوده و هست، اما مردم از یک زمانی به بعد احساس 
کردند که کووید-19 دیگر بیماری نگران کننده ای 
نیســت. همواره این هشــدارها داده می شود که 
پاندمی هنوز به پایان خود نرسیده و احتمال تغییر 
در ویروس وجود دارد، اما به هر صورت زمان زیادی 
گذشته و بعد از 2سال و نیم مردم دچار خستگی 
شده اند. در موج های اخیر، شدت بیماری به دلیل 
واکسیناسیون کاهش پیدا کرده و مردم هم ابتلای 
ســبک تری دارند؛ به همین دلیل در استفاده از 
ماسک آسان گیری از سوی آنها رخ داده است. البته 
نه تنها در ایران که در بسیاری از نقاط دنیا هم این 
مسئله وجود دارد و در برخی کشورها شرط و الزام 
استفاده از ماسک حذف شده است. البته تغییر در 
پروتکل ها یکی از مصوبات ستاد بوده؛ ازجمله اینکه 
در مناطق زرد و آبی استفاده از ماسک در فضاهای 

باز ضرورت ندارد.
واکسیناســیون همچنان اهمیت 
خود را حفظ کرده و سازمان بهداشت جهانی 
هم نسبت به افزایش آن تأکید دارد. برای قطع 
زنجیره انتقال و هشدار متخصصان نسبت به 
موج جدید بیماری در فصول ســرد سال آیا 

تزریق واکسن جدی تر دنبال خواهد شد؟ 
مردم نتیجه واکسیناســیون را در کنترل 

بیماری و کاهش تعداد فوتی ها مشاهده 
کرده اند. البته میزان مراجعات کاهش 
پیدا کرده، اما همین حالا هم روزانه 2۰ 

تا ۴۰هزار نفر برای تزریق واکسن 
مراجعه می کننــد. دلیل 

این کاهــش مراجعات 
هم تصور آنها نسبت 
به فروکش کردن 
تب بیماری است. 
آنها دیگر کرونا را 
بیماری خطرناک 

و مرگبــاری نمی دانند. در این میــان هم برخی 
تلاش می کنند درباره واکســن ها شبهه ایجاد و 
اذهان عمومی را دچار تشــویش کنند، اما بخش 
قابل توجهی از مردم جامعه به کارآمدی واکسن ها 
باور دارنــد. در عرصه عملی هم مــردم به خوبی 
آگاه هســتند که وضعیت بیماری پیش و پس از 
واکسیناسیون چطور بوده است. اکنون با وجود 
برقراری تمام فعالیت های اجتماعی و اقتصادی، 
2موج اخیر بیماری، آســیب زایی موج های اول 
تا پنجم را نداشته اســت. این مسئله و موفقیت 
در ایران، حتی با سایر کشــورهای دنیا هم قابل 
مقایسه است. واکسیناسیون متراکم و گسترده طی 
یک سال گذشته افتخار بزرگی را برای کشور ما رقم 
زد و به دلیل احترامی که ستاد ملی برای جمعیت 
مقاوم در برابر واکسن داشت، اجباری هم درنظر 
گرفته نشد. البته تعداد کسانی که تمایلی به تزریق 
واکسن ندارند، بسیار کم است و بررسی ها نشان 
می دهد که در کارکنــان دولتی کمتر از 3درصد 
واکسن نزده اند و در مشــاغل دیگر هم این عدد 

بسیار ناچیز است.
 ورود واکسن های خارجی به کشور 
ممنوع شده است. این مسئله نمی تواند منجر 

به کاهش میل مردم شده باشد؟ 
درصد عمده ای از واکسن های تزریق شده در کشور 
خارجی است. در ابتدا اسپوتنیک و پس از آن هم 
ده ها میلیون واکسن سینوفارم و سایر واکسن های 
خارجی وارد شد. البته از یک زمانی به بعد دیگر 
نیازی به واکســن های خارجی وجود نداشــت؛ 
چراکه پلتفرم های متنوع واکسن های ایرانی تولید 
شد و در مطالعات بالینی هم کارآمدی آنها به اثبات 
رسید. این واکسن ها ایمنی زایی لازم را دارند و در 
کنار واکســن های وارداتی با عوارض بسیار 
کم و اثربخشی قابل رقابت، ایمنی خوبی را 
برای مردم ایجاد کردند. در موج های اخیر، 
افرادی که واکسن های ایرانی تزریق کرده  
بودند، اگر مبتلا می شــدند، شدت ابتلا 
در آنها بسیار سبک گزارش 
می شــد. در این باره توصیه 
جدی به مردم این است که 
با گذشت ۶ماه از تزریق 
واکســن قبلــی، برای 
تزریق دوز یادآور اقدام 

کنند.

 سازمان بهداشــت جهانی اخیرا 
از احتمال نزدیک بــودن پایان پاندمی کرونا و 
فروکش کردن بیماری خبر داده. برآورد ستاد ملی 
از آینده کرونا در ایران هم به همین صورت است؟ 
پیش بینی قطعی درباره کووید-19 وجود ندارد 
و مواردی که به عنوان پیش بینی مطرح می شود، 
احتمالات است. از سوی دیگر به عنوان یک احتمال 
عقلانی این نکته هم وجود دارد که احتمال بروز 
سویه یا زیرسویه های جدید در آینده وجود داشته 
و به کشور ما هم وارد شود. ســتاد درباره تمامی 
احتمالات آمادگی هــای لازم را پیش بینی کرده، 
اما یکی از مهم ترین آمادگی ها بحث واکسیناسیون 
است که بهترین راه افزایش سطح ایمنی در جامعه 
خواهد بود. واکسیناســیون اجباری نیست، اما 
درخواست این است که مردم آن را جدی بگیرند. 
برای گروه سنی زیر 18سال تزریق 2نوبت واکسن 
تأکید شده و پیش از آغاز سال تحصیلی تزریق این 
واکسن ها می تواند منجر به افزایش سطح ایمنی 
در بدن کودکان شــود. هنوز درصد قابل توجهی 
از جمعیت 5 تا 12ســال واکسن نزده اند. البته ما 
در آستانه پاییز و فصول سرد ســال قرار داریم و 
یکی از مواردی که در این زمان مطرح است کاهش 
رعایت تهویه مناسب اســت. در این باره با وجود 
برقراری مدارس و دانشگاه ها توصیه جدی ستاد 
به وزارتخانه های مربوطــه تامین و رعایت تهویه 
مناسب است که این توصیه دقیقا برای دستگاه های 
متولی، الزام آور است. نکته دیگر هم اینکه براساس 
پیش بینی ها حتی با بروز ســویه های جدید، اگر 
واکسیناسیون مناسبی داشته باشیم، هر قدر که 
جلوتر می رویم از دامنه تعداد بیماران کمتر می شود 
و شــدت بیماری هم کاهش می یابد. این مسئله 
به ویژه درباره افرادی که دارای بیماری های زمینه ای 
هستند و طی روزهای آینده قرار است به مدرسه 
یا دانشــگاه ها بروند، ضرورت دارد و باید سیستم 
ایمنی بدن آنها با تزریق واکســن تقویت شــود. 
درباره ســالمندان به ویژه آنهایی که بیماری های 
زمینه ای دارند هم همین مسئله مطرح است و باید 

واکسن های یادآور را تزریق کنند.  
حالا با تــداوم روند نزولی بیماری، 
یک هشدار جدی هم از سوی متخصصان مطرح 
می شود؛ آسیب های جسمی و روحی - روانی 
کووید-19 که در برخی مبتلایان به بیماری دیده 

شده است. آیا ستاد در این باره مصوباتی دارد؟ 

در برخی جلسات مختلف ستاد، بحث آسیب های 
روحی - روانــی و عــوارض طولانی مدت بیماری 
کرونا مورد توجه و بررســی قرار گرفته است و به 
مصوباتی هم در این زمینه رســیده ایم. در این باره 
به نهادهای مختلف ازجمله وزارت بهداشت، وزارت 
ارشاد و صدا و سیما هم دستورالعمل یا توصیه هایی 
شده که برنامه هایی برای بهبود وضعیت روحی و 
نشاط مردم داشته باشند. برخی از سهل گیری ها 
و تلاشی که باعث شده مردم به زندگی عادی خود 
برگردند با هدف کاهش همین عــوارض روحی و 
روانی قرنطینه هــا و محدودیت های کرونایی بوده 
است. برپایی آیین های مذهبی، امکان استفاده از 
سالن های ورزشی و مراکز فرهنگی و... هم درخواست 

ستاد برای کاهش چنین آسیب هایی بوده است.
 آیا آماری دارید که نشان دهد چند 

درصد از مردم درگیر این آسیب ها شده اند؟
گزارش هایی از ســوی دســتگاه ها در ستاد ملی 
مطرح می شود که حاوی درصدهایی هم هست، 
اما اینکه ستاد به طور دقیق اعلام کند، چه میزان 
جمعیت کشور دچار آســیب های روحی - روانی 
کرونا شده اند، مطرح نیست و تأیید هم نمی شود. 
در این باره گزارش های ارائه شده بررسی و مصوباتی 

صادر می شود.
این مصوبات از چه زمانی اجرایی 

خواهد شد؟ 
بســیاری از این مصوبات اجرایی شــده اســت. 
سهل گیری و تلاش برای بازگشت مردم به زندگی 
عادی و حضور در اماکن مختلف فرهنگی و ورزشی 
ازجمله همین موارد اســت کــه مجوزهای آن 
براساس رنگ بندی مناطق مختلف صادر می شود. 
این مصوبات در حد توان از ســوی دستگاه های 
مختلف در حال اجراست. قرارگاه عملیاتی مقابله با 
کرونا در وزارت کشور تشکیل شده و این موارد را از 
جهت اجرا کنترل می کند که به خوبی اجرایی شود.
تغییر فعالیت ستاد ملی مقابله با 
کرونا به ستاد ملی مقابله با تهدیدات زیستی 
هم مطرح است. آیا فعالیت های ستاد درباره 

کرونا متوقف خواهد شد؟ 
تا همین حالا فعالیت های ســتاد ملــی مقابله با 
کرونا صرفا به پاندمی کووید-19 و همین بیماری 

اختصــاص دارد و موضــوع 
 دیگری در دستور کار این ستاد

 قرار ندارد.

مریم سرخوش گفت وگو
روزنامه نگار

واكسیناسیون هیچ وقت 
اجباری نبود

ستاد ملی به دلیل 
احترامی که برای 

جمعیت مقاوم در برابر 
واکسن داشت، هیچ 

زمانی آن را اجباری 
نکرد. اما جمع زیادی 
از مردم واکسن زدند و 

این استقبال خودجوش 
یکی از اتفاقات مثبت 
در این حوزه و حاصل 

اطلاع رسانی های 
گسترده بوده است. در 

عرصه عملی مردم به 
خوبی آگاه هستند که 

وضعیت بیماری پیش و 
پس از واکسیناسیون 
چطور بوده و اکنون با 

وجود برقراری تمام 
فعالیت های اجتماعی و 

اقتصادی، 2موج اخیر 
بیماری، آسیب زایی 

موج های اول تا پنجم را 
نداشته است

كمتر از 3 درصد كاركنان 
دولت، واكسن نزده اند

برخی تلاش می کنند 
درباره واکسن ها شبهه 
ایجاد و اذهان عمومی 
را دچار تشویق کنند. 

اما بخش قابل توجهی 
از مردم جامعه به 

کارآمدی واکسن ها باور 
دارند. البته جمعیت 
کسانی که تمایلی به 

تزریق واکسن ندارند، 
بسیار کم است و 
بررسی ها نشان 

می دهد که در کارکنان 
دولتی کمتر از 3 درصد 

واکسن نزده اند و در 
مشاغل دیگر هم این 

عدد بسیار ناچیز است 

آمار تایید شده ای 
درباره پیامدهای روانی 

كرونا وجود ندارد
در برخی جلسات 

مختلف ستاد، بحث 
آسیب های روحی 
- روانی و عوارض 

طولانی مدت بیماری 
کرونا مورد بحث قرار 

گرفته و مصوباتی 
هم داشته است. 

به نهادهای مختلف از 
جمله وزارت بهداشت، 

وزارت ارشاد و صدا و 
سیما هم دستورالعمل 
یا توصیه هایی شده که 
برنامه هایی برای بهبود 
وضعیت روحی و نشاط 

مردم داشته باشند

اثربخشی واکسن های 
ایرانی تایید شده

درصد عمده ای از 
واکسن های تزریق 

شده  است در کشور، 
خارجی است اما از 

یک زمان به بعد دیگر 
نیازی به واکسن های 

خارجی بوده است  
وجود نداشت چرا که 

پلتفرم های متنوع 
واکسن های ایرانی 

تولید شد و در مطالعات 
بالینی هم کارآمدی آنها 

به اثبات رسید. این 
واکسن ها ایمنی زایی 
لازم را دارند و در کنار 
واکسن های وارداتی 
با عوارض بسیار کم و 

اثربخشی قابل رقابت، 
ایمنی خوبی برای مردم 

ایجاد کردند 

عباس شیراوژن 
سخنگوی ستاد ملی 

مقابله با کرونا: 

تعداد مبتلایان و قربانیان  
کرونا در جهان رو به کاهش 
است و حالا سازمان بهداشت 
جهانی )WHO(، چشم انداز مثبتی را از احتمال نزدیکی به پایان پاندمی کووید-19 
ترسیم کرده است. به گفته تدروس ادهانوم گبرسیوس، مدیرکل سازمان جهانی 
بهداشــت، آمار قربانیان کرونا به پایین ترین سطح حتی نسبت به زمان شیوع 
ابتدایی بیماری رسیده است. در ایران هم موج هفتم رو به پایان است و شهرهای 
قرمز )پرخطر( چند روزی است که روی عدد صفر مانده اند. براساس اعلام وزارت 
بهداشت؛ تعداد شهرهای آبی )کم خطر( هم رو به افزایش است. حالا به گفته عباس 

شیراوژن، سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا به همشهری »این ستاد درباره تمامی 
احتمالات ازجمله پایان پاندمی یا حتی بروز سویه و زیرسویه های جدید در پاییز و 
زمستان پیش رو آمادگی های لازم را پیش بینی کرده است.« این در حالی است که 
WHO هم تأکید کرده درباره پایان پاندمی هنوز به هدف نرسیده ایم و این پاندمی 
اکنون شبیه دوی مارتن در بدترین موقع برای پایان دادن به دویدن است. آنها از 
کشورها خواسته اند همچنان به تست کرونا و واکسیناسیون شهروندان خود ادامه 
دهند و تلاش کنند دست کم ۷0درصد از جمعیت شان واکسینه شوند. البته به گفته 
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا »سیاست های واکسیناسیون علیه کووید-19 
در دولت سیزدهم هیچ زمانی اجباری نبوده، اما استقبال گسترده ای از سوی مردم 

صورت گرفته و از این پس هم سیاست اقناع سازی ادامه خواهد داشت.« شیراوژن 
در گفت وگوی تفصیلی با همشهری به سوالاتی درباره تغییراتی که طی یک سال 
اخیر در این ستاد درباره پروتکل های بهداشتی ایجاد شده و همچنین مصوبات 
ستاد ملی برای پیگیری آسیب های کرونا، ممنوعیت واردات واکسن های خارجی، 
مطالعات منتشر نشده از اثربخشی واکسن ها، پیش بینی از آینده کرونا در ایران 
و تغییر فعالیت یا تعطیلی این ستاد در آینده پاسخ داده است. به گفته او، برخی 
مصوبات این ستاد درباره آسیب های پساکرونا در حال اجراست و برخی دیگر هم 
در دستور کار قرار دارد: »قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونا در وزارت کشور تشکیل 

شده و این مصوبات را از جهت اجرا کنترل می کند که به خوبی اجرایی شوند.« 
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